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اظهارات صریح عضو مجلس خبرگان: 

کرات مجلس خبرگان   چرا مذا
نباید افشا شود؟

پرداخت یارانه به ۵۰ - ۶۰ میلیون افتخار نیست

آیت ا... محمدی عراقی، عضو مجلس خبرگان رهبری در 
پاسخ به این پرسش که با توجه در پیش بودن انتخابات 
اسفند ۱۴۰۲ رسانه های داخلی چه وظایفی دارند، گفت: 
وظیفه رسانه ها در اطلاع رسانی و نقش آفرینی برای افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات بسیار سنگین و حساس است. 
در سفری که چند روز قبل به جنوب شهر تهران، شهر قدس و 
پرند داشتم متوجه شدم مردم مومنِ انقلابی و طرفدار نظام 
با سوالات و ابهامات زیادی در شرایط فعلی کشور روبه رو 
هستند. بنده در حد بضاعتم به سوالات طبقات اجتماعی 
گر رسانه ها  مختلف در این مناطق پاسخ دادم، اما به نظرم ا
نقش بیشتری در این زمینه ایفا کنند، گمان می کنم اتفاق 
بهتری در زمینه رفع ابهامات بیفتد. برخی فکر می کنند. 
مردم در این مناطق معتقدند انتخابات، تشریفاتی است در 
حالی که رهبری فرمودند »مردم در انتخابات شرکت کنند. 
یک رای هم در انتخابات تاثیر دارد.« این عضو شورای عالی 
انقلاب فرهنگی خاطرنشان کرد: معاون سیاسی وزیر کشور در 
سیمای جمهوری اسلامی تعداد واجدان شرایط شرکت در 
انتخابات اسفند را بیش از ۶۱ میلیون نفر اعلام کرد. رسانه های 
دنیا بلافاصله تحلیل های شان در این زمینه را شروع کردند. به 
نظر هدف گذاری رسانه های انقلابی داخلی نباید کف مشارکت 
کنندگان در انتخابات باشد بلکه باید به نحوی اطلاع رسانی 
کنند که بیش از نیمی از واجدان شرایط در انتخابات مشارکت 
خواهند داشت. وی تصریح کرد: خبرگان با مسائل روزه مردم 
به صورت ملموس سر و کار ندارند به همین دلیل عموم مردم 
نسبت به انتخابات مجلس خبرگان به صورت طبیعی اهتمام 
ندارند از این رو بر رسانه هاست که انتخابات خبرگان را نزد 
مردم با اهمیت نشان دهند. وظیفه مجلس خبرگان رهبری 
فقط انتخاب رهبر نیست بلکه طبق اصل ۱۱ قانون اساسی 
نمایندگان این مجلس موظفند هفت شرط رهبری را دائما 
گر جمهور با رهبری  رصد کنند. براساس آموزه های قرآن ا
، پیامبر یا ائمه اطهار باشند باز حکومت  گر رهبر نباشند حتی ا
چنین رهبری محکوم به شکست است. جمهوریت و اسلامیت 
گر جمهوری نباشد، اسلامیت نیز  لازم و ملزوم یکدیگر است و ا
نخواهد بود و بالعکس. آیت ا... محمدی عراقی اظهار کرد: 
مشکلات اقتصادی و گرفتاری های مردم در تمام نشست ها و 
اجلاسیه های پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و جلسات 
کمیسیون های آن در دستور کار اعضای این مجلس بود، اما 
کرات این مجلس طبق قانون »محرمانه« است  متاسفانه مذا
در حالی که بیش از ۹۰ درصد این نشست ها جنبه محرمانگی 
ندارد و باید افشا و منتشر شود. سوالم این است که چرا نباید 
کرات مجلس خبرگان رهبری، مجمع تشخیص مصلحت  مذا
نظام و شورای عالی انقلاب فرهنگی افشا شود؟ در حالی که 
باید به خبرنگاران اجازه داده شود در ۹۰ درصد جلسات و 
نشست های این مجلس حضور یابند. هیچ اشکالی ندارد که 
این نشست ها و مصوبات به اطلاع مردم برسد. عضو پنجمین 
کید کرد: شما می توانید از  دوره مجلس خبرگان رهبری تا
فرصت انتخابات اسفند ۱۴۰۲ استفاده کنید و پیگیر این مسأله 

باشید یا می توانید پویش راه بیندازید یا جریان سازی کنید. 

   خبرگان نتوانستند صددرصد به مطالبات رهبری و 
مردم عمل کنند

این عضو پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری در پاسخ به 
این پرسش که مجلس خبرگان رهبری برای مطالبه عدالت، 
تقسیم عادلانه ثروت و مبارزه با فقر چه اقداماتی داشته و 
برنامه شما در دوره آتی در این مجلس چیست، گفت: مردم و 
رهبری مطالبات به حقی از خبرگان دارند اما خبرگان با وجود 
همه اقدامات شان نتوانستند صددرصد به مطالبات رهبری 
و مردم عمل کنند. خبرگان ظرفیتش بیشتر از اقدامات انجام 
شده است. با مشاهده برخی صحنه ها از اغتشاشات پاییز 
سال ۱۴۰۱ برای اولین بار طلب مرگ کردم چون شعارها راس 
نظام را هدف گرفت. در یکی از نطق هایم در مجلس خبرگان 
به وظیفه نمایندگان این مجلس در صیانت از جایگاه مقام 
کید کردم و بخشی از هجمه های سال گذشته  معظم رهبری تا
را متوجه عملکرد خودمان در مجلس خبرگان دانستم. وقتی 
رهبری می گویند از من هم مطالبه کنید به طریق اولا مجلس، 
دولت و سایر مسئولان نظام نیز باید مورد مطالبه مردم قرار 
داشته باشند. محمدی عراقی با بیان اینکه »در مجلس 
خبرگان برای رفع مشکلات مردم اهتمام وجود دارد اما باید 
بیشتر از اینها شود«، گفت: وظیفه دوم خبرگان تبیین وظایف 
دولت و مجلس برای جامعه است. ریشه گرانی ها را برای مردم 
در نشست اخیرم با مردم تبیین کردم. افزایش نقدینگی اولین 
عامل است. یک علت گرانی ها افزایش بی رویه حقوق هاست. 
این مسأله خود به خود قیمت اجناس و کالاها را افزایش 
می دهد. به آنان گفتم خیال می کنید دولت ۲۰ درصد روی 
حقوق های سال آینده گذاشت، منبع تامینش از کجاست؟ 
کید کرد: ایران، فقیر نیست و مردم  از جیب خودتان.  وی تا
ایران سزاوار فقر نیستند. پرداخت یارانه به ۵۰ - ۶۰ میلیون 
ایرانی اصلا افتخار نیست. باید کاری کرد که مردم درآمد 
عزتمندانه داشته باشند. طرحی در این خصوص داشتم که 
ح کردم. این عضو پنجمین  در شورای انقلاب فرهنگی مطر
دوره مجلس خبرگان رهبری در پایان با بیان این که »مجلس 
خبرگان مجلس خاص مردان یا روحانیان نیست«، گفت: 
نه مرد بودن و نه روحانی بودن جز شروط انتخاب اعضای 
خبرگان نیست. باید به این موضوع بیشتر پرداخته شود. 
چه خوب بود برای عضویت دانشگاهیان و بانوان در مجلس 
خبرگان، لیست داده می شد. جای سوال از شورای نگهبان 
است که با وجود داشتن بانوان دانشمند، چرا در مجلس 
خبرگان نیستند. امیدوارم شاهد حضور بانوان فرهیخته 
غیرروحانی در خبرگان باشیم. وارد کردن قشر دانشگاهیان در 
انتخابات وظیفه رسانه هاست. فضای دانشگاه ها در این باره 
خیلی سرد است. جریان های سیاسی و دولت ها عملا کاری 
کردند که فضای دانشگاه ها سرد شد. همه مسئولان در همه 
سطوح باید با حضور در دانشگاه ها خودشان را در معرض 

سوال دانشجویان قرار دهند. 

دیدگاه

کفایت گزینش نمایندگان با

گر این  امروز اولویت با ایران و اقتصاد آن است که ا
امر مقدر و محقق شود، دیانت و اخلاق هم در درون 
تقنین  در  تحول  می یابد.  مستحکمی  جایگاه  آن 
به عنوان یک بال اقتصادی- اجتماعی و اعطای حقوق 
شهروندی عموم اقوام، زنان و جوانان و سایر اقشار 
جامعه به عنوان یک بال سیاسی، می تواند گره گشای 
عموم مشکلات و فشار اقتصادی بر دوش ملّت باشد 
که آن هم با مشارکت وسیع مردم در انتخابات اسفند 
ماه مجلس دوازدهم، در کوتاه مدّت، قابل حصول 
است. ایران و ایرانی، به دلیل شواهد بسیار تاریخی و نیز 
استعدادهای فردی، در صورت تکوین بستری مناسب 
و زمینی حاصل خیز در داخل کشور، توانایی و ظرفیت 
پرورش و سرسبزی نهال های فکر و اندیشه و فرهنگ و 
فلسفه و اخلاق و عرفان را به حد والایی دارا بوده و با عدم 
اعطای فرصت به نخبگان و سرمایه های کشور، نبایستی 
زمینۀ مهاجرت آنان از کشور را باعث شویم. در فضایی 
از مسالمت و وفاق ملّی و برابری اجتماعی و سیاسی، 
استقبال سرمایه های نفیس کشور به ماندن در میهن 
و خدمت رسانی به هموطنان و وطن خویش بیشتر و 
گر مردم طلیعه گشایشی عملی در  بیشترتر خواهد بود. ا
تنگناهای سیاسی، اجتماعی و اقتصادی، در هر اصلاح 
و تحوّل در سیاست ها و قوانین نبینند به تدریج دلسرد 
، مشارکت فعال و مؤثر مردم را از دست  شده و کشور
می دهد و طبعاً در نبود چنین حضور و مشارکتی، به ویژه 
در انتخابات و چرخش قدرت در مجلس دوازدهم به 
کثری، آینده ای پر  نفع نمایندگان کارآمد، کاربلد حدا
ریسک در انتظار خواهد بود. نظارت قانونی مجلس 
شورای اسلامی بر هر دستگاه و نهادی ضامن سلامت 
آن است. برخی نمایندگان نبایستی با زد و بند اختیار 
کنند.  تحقیق و تفحص با اهمیت مجلس را کم اثر 
بی تردید بایستی توجّه به رفع مشکلات معیشتی مردم 
و جلوگیری از بار شدن هزینه های نامناسب بر دوش 
ملّت را وجهۀ همت خویش قرار داده و تخصیص متوازن 
و منطقی ثروت ملّی به عموم ایرانیان و اقوام غیور آن 
مجدّانه پیگیری و تصمیم گیری نمایند. متأسفانه 
فرصت های بسیاری از دست رفته است، اما در صورت 
حضور مردم در انتخابات اسفند ماه مجلس دوازدهم 
کثری  و گزینش نمایندگان بلند پایه و با کفایت حدا
و داشتن تدبیر و دور اندیشی و قدرت قانونگذاری با 
کیفیت و کارآمد در آنان و نیز اندیشیدن به هموطنان و 
ایران و اسلام و نه منافع اقلیت کوچکی که خود را مظهر 
اسلام می دانند، خواهند توانست از همین فرصت های 
اندک بهره های فراوانی را نصیب کشور کنند. بی تردید 
حذف پشتوانه اصلی نظام یعنی مردم، فرصت را برای 
کشور و تحریض اجنبی به دخالت فراهم  بی ثباتی 
می کند. کارهای بزرگ و خطیر نیز برای میهن فقط و 
فقط با مشارکت و همکاری صمیمانه ملت رشید ایران 
اسلامی قابل تحقق است. امید می رود در سال آتی 
با همکاری کارآمد و مشارکت مؤثّر صاحبان صنایع و 
کارآفرینان و نخبگان و سایر اقشار و اقوام ایرانی با تقویّت 
دولت و با اهتمام مجلس آتی، بتوانیم در ایجاد رونق و 
شکوفایی اقتصادی و کاهش مشکلات اقتصادی آنان، 
جملگی به وظیفه ملّی، دینی و انقلابی راستین خویش 

عمل نمائیم. 

مهدی آیتی: 

 بیانیه 110 نفر باعث انشعاب 
میان اصلاح طلبان شد 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب، درباره احتمال 
انشعاب در جبهه اصلاحات اظهار داشت: به نظر 
می رسد بیانیه ۱۱۰نفر از اصلاح طلبان باعث انشعاب 
برخی از احزاب اصلاح طلبان از جبهه اصلاحات ایران 
شد و کار را به اینجا کشاند. به نظر می رسید که جبهه 
اصلاحات می خواست لیستی ندهد و بگوید که رأی 
می دهیم، اما به دلیل نداشتن نامزد لیست نمی دهیم 
و اصلاح طلبان میانه رو مانند کارگزاران، ندای ایرانیان 
و اعتماد ملی هم لیست های خود را بدهند یا با هم 
به یک لیست برسند و لیست های دیگری هم وجود 
داشته باشد مانند همین لیست صدای ملت علی 
مطهری اما با بیانیه ۱۱۰نفر از اصلاح طلبان وضعیت 
تغییر کرد. مهدی آیتی، گفت: آقای جواد امام هم که 
مدام بیانیه می دهد و به نوعی خود را نماینده جبهه 
اصلاحات می داند. من در تلگرام به او پیام دادم و 
گفتم آقای امام جبهه اصلاحات که یک حزب پروانه دار 
نیست که مدام می گویی جبهه اصلاحات فلان تصمیم 
گر کاری کند منتسب به  را گرفته است و هر حزبی ا
جبهه اصلاحات نیست. گفتم جبهه اصلاحات یک 
جریان مردمی است که لیدرش آقای خاتمی است و از 
کنون هم ادامه دارد. او در جواب گفت جبهه  سال7۶ تا
اصلاحات سازمانی متشکل از 3۱حزب است و گفتم 
گر پروانه قانونی دارد آن پروانه را نشان بده. واقعیت  ا
این است که جبهه اصلاحات متشکل از همه مردمی 
است که طرفدار این جبهه هستند و نباید محدود به 
یک تشکیلات انتخاباتی کرد؛ مانند جبهه اصولگرایی 
که همین وضعیت را دارد.« وی افزود: وقتی آن ۱۱۰نفر 
ح کردند  از اصلاح طلبان بحث روزنه گشایی را مطر
مشخص شد که احتمالا در جبهه اصلاحات شاهد 
انشعابی خواهیم بود. البته خود من از مدت ها پیش 
می گفتم که گسست هایی میان دو طیف میانه رو و 
رادیکال اصلاحات وجود دارد که بعد از آن بیانیه این 
گسست ها بیشتر آشکار و در نهایت منجر به انشعاب 
چند حزب از تشکیلات جبهه اصلاحات ایران شد.« این 
فعال سیاسی بیان کرد: به نظر من باید بزرگان دو جریان 
میانه روی اصلاح طلب و اصولگرا دور هم می نشستند و 
ائتلافی با یکدیگر می کردند و مثلا نامش را هم عنوانی 
می گذاشتند که بیانگر وجه میانه رو بودنشان باشد. 
گر چنین ائتلافی شکل می گرفت به نفع مملکت بود.  ا

    آزادی های اجتماعی تا حدود زیادی تحت تأثیر 
گرفته است. چرا دولت  مشکلات معیشتی مردم قرار 
در تعیین اولویت ها به شکلی عمل کرده که آزادی های 
اجتماعی در حاشیه مشکلات معیشتی قرار گرفته است؟
آزادی های اجتماعی همچنان جزئی از دغدغه های 
مردم است و نمی توان عنوان کرد این دغدغه ها از بین 
رفته است. من مشکلات معیشتی مردم را انکار نمی کنم 
و معتقدم مشکلات معیشتی یک واقعیت است که امروز 
زندگی مردم را تحت تأثیر قرار داده است. با این وجود فضای 
اجتماعی نیز به شکلی نیست که مردم دیگر دغدغه های 
دغدغه  همواره  ایران  مردم  باشند.  نداشته  اجتماعی 
حریت و آزادی بیان داشته اند و در شرایط کنونی نیز این 
مسائل جز دغدغه های آنها به شمار می رود. در این زمینه 
کننده ای دارند و باید سخنگوی  رسانه ها نقش تعیین 
مطالبات و دغدغه های مردم باشد. در واقع رسانه ها باید 
کنند تا  انچه مردم نمی توانند به زبان بیاورند را عنوان 
مسئولان در جریان دغدغه های مردم قرار بگیرند. نکته 
دیگری که باید عنوان کنم این است که مسأله آزادی های 
اجتماعی جز دغدغه های آقای رئیسی نیز قرار دارد و ایشان 
همواره این موضوع را دنبال می کنند. من به عنوان دستیار 
رئیس جمهور هم یک زن هستم و هم یک وکیل که از بدنه 

مردم در دولت حضور دارم. 

   یکی از دغدغه های برخی زنان جامعه جریمه های 
وهای  رانندگی به خاطر مسأله حجاب و توقیف خودر

آنهاست. 
در این زمینه چالش هایی به وجود آمده و زنان زیادی 
نسبت به این موضوع اعتراض داشته اند که مورد بررسی 
ما نیز قرار گرفته است. من معتقدم در این زمینه و در زمینه 
تعیین مجازات ها ما نیازمند نوعی عقلانیت هستیم و تا 
زمانی که این عقلانیت وجود نداشته باشد نمی توان به 
نتایج امیدوارکننده ای دست پیدا کرد. در موضوع توقیف 
خودروهای زنان به دلیل بی حجابی نیز باید قاعده مند تر 
عمل کنیم. در موردی در استان گیلان که چنین اتفاقی 
رخ داده بود، کانون وکلای دادگستری گیلان به بنده اطلاع 
دادند که خودروی یک خانم به دلیل نامعلوم توقیف شده 
که در این زمینه من اقدامات لازم را انجام دادم و مشکل حل 
شد. واقعیت این است که بنده نیز با توقیف خودروی زنان 
که به صورت بی ضابطه صورت بگیرد مخالف هستم. هرگونه 
اقدامی که بخواهد آزادی اجتماعی زنان جامعه را محدود 
کند با منطق قانون اساسی و جمهوری اسلامی همخوانی 

ندارد و به همین دلیل بنده با این رویکرد موافق نیستم. 
البته اتفاقاتی که در جامعه رخ می دهد به معنای این نیست 

که دولت به دنبال چنین رویکردی است. 

خ     به هر حال این اتفاقات در دولت آقای رئیسی ر
می دهد. چگونه می توان تصور کرد دولت رویکرد دیگری 

دارد؟
من سوال شما را با این سوال پاسخ می دهم که آیا شرایط 
برهنگی که امروز در سطح جامعه وجود داشته در گذشته 
نیز وجود داشته است. در شرایط کنونی نوع پوشش برخی 
ج شده  زنان از حالت متعارف ایرانی و نه اسلامی نیز خار
گر این اتفاقات در دولت آقای روحانی و یا خاتمی  است. آیا ا
رخ می دهد نیز همین رویکرد را دنبال می کردند و یا برخورد 

دیگری با این نوع پوشش صورت می گرفت؟

   حجاب یک مسأله شرعی قانونی و فرهنگی است 
و نیازمند رویکرد فرهنگی است و با رویکرد سلبی تحقق 
پیدا نمی کند. آیا می پذیرید که رویکردی که در پیش گرفته 

شده صحیح نیست؟
من با شما کاملا موافقم که حجاب یک مسأله فرهنگی 
است و نیازمند رویکرد فرهنگی است. اتفاقات و برخوردهایی 
که با زنان صورت گرفته نیز به صورت سیستمی نبوده و بلکه 
گرچه در بین  اشتباهات فردی بوده است. اشتباهاتی که ا
افکار عمومی ذهنیت ایجاد کرده است. من این اتفاقات 
و برخوردهای سلبی با زنان را رد می کنم و معتقدم که این 
نوع رفتار مورد تایید ما و دولت نیست. من در برخی موارد 
به موضوع ورود کرده ام و اجازه ندادم این روند ادامه پیدا 
کند. در شرایطی که من احساس می کردم تضییع حقی در 
حال صورت گرفتن است من ورود کرده ام و اجازه نداده ام 
این تضییع حق صورت بگیرد. من این وضعیت را سیستمی 
نمی دانم و معتقدم شرایط به شکلی نیست که سیستم 
سیاسی در مورد زنان بی حجاب برخورد سلبی و خشن را در 
دستور کار قرار داده است. به هیچ عنوان چنین وضعیتی 
وجود ندارد و نه تنها بنده و بلکه رئیس جمهور نیز با چنین 

رویکردی موافق نیستند. 

   شما عنوان می کنید برهنگی در بین برخی زنان جامعه 
شکل بی سابقه ای به خود گرفته است. چه میزان دغدغه 

زنان جامعه برای شما و دولت مهم است؟
حجاب یک موضوع فرهنگی است و باید با برنامه و به 
صورت حساب شده به آن ورود کرد. بخشی از متانت و 

اهمیت زنان ایرانی از نظر فرهنگی و مذهبی نوع پوشش 
آنهاست. واقعیت این است که در هیچ مقطعی از تاریخ 
ایران شرایط به شکلی نبوده که فرهنگ غالب برهنگی بوده 
باشد. زن ایرانی هیچ گاه موافق برهنگی نبوده است. این یک 
موضوع فرهنگی است که ممکن است در همه کشورهای 
خ داده باشد. در طول  جهان نیز اتفاقاتی در این زمینه ر
تاریخ تلاش شده که ملت ها را از هویت اصلی خود دور 
کنند. اینکه چرا ما در طول دهه های گذشته به شکلی رفتار 
کرده ایم که وضعیت حجاب به این نقطه رسیده نیازمند 
بررسی های فرهنگی، جامعه شناسی و روانشناسی است. 

ما در این زمینه دارای قوانینی هستیم. 

   این قوانین نباید به روز شود؟
یکی از کارکردهای اصلی قانون این است که زمینه های 
اجرای آن وجود داشته باشد. قانونی که زمینه های اجرایی 
آن وجود نداشته باشد مشکلی را حل نخواهد کرد. هنگامی 
که ما عنوان می کنیم قوانین جمهوری اسلامی را باید اجرا 
کنیم منظور ما قوانینی است که باید مورد پذیرش مردم 
قرار داشته باشد و زمینه های اجرایی آن نیز وجود داشته 
باشد. در قانون اساسی مسائلی مانند اسلامیت و جمهوریت 
وجود دارد که تحت هیچ شرایطی تغییر نمی کند. مردم نیز 
کثریت آرا به این قانون رأی داده اند. در دوران مشروطه  با ا
نیز مجتهدینی وجود داشته اند که درباره قوانین مجلس 
نظر می دادند و در صورتی که مغایر با قوانین اسلامی بود آن 
را به مردم بازگو می کردند. صحبتی که من می کنم یک انگاره 
مذهبی و ارزشی است که در این کشور وجود داشته است. 
براساس همین انگاره و خواست مردم است که اسلامیت 
و جمهوریت در ایران تغییر نمی کند. بخشی از این انگاره 
ارزشی نیز چه ما آن را قبول داشته باشیم و چه نداشته 

باشیم موضوع حجاب است. 

   آیا فیلترینگ شبکه های اجتماعی مغایر با حقوق 
اجتماعی مردم نیست؟ چرا در دولت آقای رئیسی به رغم 
شعارهایی که وی در زمان رقابت های انتخابات ریاست 
جمهوری دادند شبکه های اجتماعی بیشتری فیلتر شد؟
در همه کشورهای جهان استفاده از شبکه های اجتماعی 
به صورت مطلق آزاد نیست. در منشور حقوق بشر که مورد 
کشورهای مختلف است نیز برای آزادی های  استفاده 
اجتماعی قیودی در نظر گرفته اند و عنوان می کنند نباید 
مغایر با عفت عمومی جامعه باشد. اینکه هر کسی هر کاری 
دوست دارد در شبکه های اجتماعی انجام بدهد مورد سوال 
و تردید در همه کشورهای جهان است و برای آن قوانینی 
وضع شده است. با این وجود بنده نیز کندی اینترنت در 
ایران را نقض حقوق شهروندی می دانم و نسبت به آن و 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی اعتراض دارم. آقای رئیسی 
نیز خواستار بازنگری در این موضوع شده اند و بنده نیز با 
شخصی که مسئولیت این اتفاق را دارد وارد مکاتبه شده ام 
تا این مشکل حل شود. بنده نیز خواستار بازنگری در این 
وضعیت هستم. ما باید به شیوه ای عمل کنیم که ضمن 
حفظ اصول و ارزش هایی که داریم محدودیت کمتری برای 

مردم ایجاد کنیم. 

آرمان ملی- احسان انصاری: سکینه پاد دستیار رئیس جمهور در پیگیری حقوق و آزادی اجتماعی است. این 
در حالی است که در شرایط کنونی به دلیل مشکلات معیشتی و اقتصادی دغدغه آزادی های اجتماعی مردم در 
اولویت های بعدی قرار گرفته است. از سوی دیگر برخورد های سلبی مانند جریمه و توقیف خودروهای زنان به دلیل 
بی حجابی و یا فیلترینگ شبکه های اجتماعی مسائل مهمی هستند که حقوق شهروندی و آزادی اجتماعی مردم 
ایران را تحت تأثیر قرار داده است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این مسائل با سکینه پاد دستیار رئیس جمهور 
در زمینه آزادی های اجتماعی گفت وگو کرده است. وی معتقد است: » حجاب یک مسأله فرهنگی است و نیازمند 
ویکرد فرهنگی است. اتفاقات و برخوردهایی که با زنان صورت گرفته نیز به صورت سیستمی نبوده و بلکه  ر
گرچه بین افکار عمومی ذهنیت ایجاد کرده است. من این اتفاقات و  اشتباهات فردی بوده است. اشتباهاتی که ا
برخوردهای سلبی با زنان را رد می کنم و معتقدم که این نوع رفتار مورد تایید ما و دولت نیست. من در برخی موارد به 
موضوع ورود کرده ام و اجازه ندادم این روند ادامه پیدا کند. در شرایطی که من احساس می کردم تضییع حقی در 
حال صورت گرفتن است من ورود کرده ام و اجازه نداده ام این تضییع حق صورت بگیرد. من این وضعیت را سیستمی 
نمی دانم و معتقدم شرایط به شکلی نیست که سیستم سیاسی در مورد زنان بی حجاب برخورد سلبی و خشن را در 
دستور کار قرار داده است. به هیچ عنوان چنین وضعیتی وجود ندارد و نه تنها بنده و بلکه رئیس جمهور نیز با چنین 

رویکردی موافق نیستند.« در ادامه این مصاحبه را می خوانید. 

سکینه پاد،  دستیار رئیس جمهور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

برخورد سلبی با زنان بی حجاب به صورت 
سیستمی صورت نمی گیرد

کندی اینترنت در ایران نقض حقوق 
شهروندی است

 نسبت به فیلترینگ 
اعتراض دارم

با  نیز  واقعیت این است که بنده 
وی زنان که به صورت  توقیف خودر
مخالف  بگیرد  صورت  بی ضابطه 
بخواهد  که  اقدامی  هرگونه  هستم. 
آزادی اجتماعی زنان جامعه را محدود 
کند با منطق قانون اساسی و جمهوری 
اسلامی همخوانی ندارد و به همین 
ویکرد موافق نیستم.  دلیل بنده با این ر
البته اتفاقاتی که در جامعه رخ می دهد 
به معنای این نیست که دولت به دنبال 

ویکردی است چنین ر

وندی می دانم و نسبت به آن  بنده نیز کندی اینترنت در ایران را نقض حقوق شهر
ینگ شبکه های اجتماعی اعتراض دارم. آقای رئیسی نیز خواستار بازنگری در  و فیلتر
این موضوع شده اند و بنده نیز با شخصی که مسئولیت این اتفاق را دارد وارد مکاتبه 
شده ام تا این مشکل حل شود. بنده نیز خواستار بازنگری در این وضعیت هستم. ما 
یم محدودیت  زش هایی که دار باید به شیوه ای عمل کنیم که ضمن حفظ اصول و ار

کمتری برای مردم ایجاد کنیم

 کمال الدین پیرموذن
نماینده اسبق مجلس


